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escoles.,' ensenyança,,. cultura... 
Entrevista amb Francese Brustenga 

Aquest mes parlarem amb en Francese Brustenga, i li pre-
guntaren!, sobre l'ensenyança i altres aspectes que, d'una 
manera o altra tinguin relació amb aquesta. 

En Francese, no cal pas d¡r-ho, és el nostre alcalde, I com 
a tal ens hi adrecem però sense cap mena de vaclHacló, a 
que, com també sabem tots, degut ai seu bon carácter i a a 
seva naturalitat i franquesa, una entrevista amb eli és pla-
nera í d'una certa senzillesa. 

Sabem també que no ha escatimat esforços per tal de 
promocionar tot el que afecta d'alguna manera l'ensenyança, 
¡ sabem també que hi han projectes i que en el seu día ja 
sortiran a la llum. 

Feta, dones, aquesta petita entrada, començarem per pre-
guntar-li: 

—Sembla que per part de l 'Ajuntament no es pretén pas 
regatejar esforços per tal de millorar cada any l'ensenyament 
en el nostre poblé. 

—És realment cert això que acabes de dír-me. L'Ajunta-
ment no ha oblidat mal la importancia que té el sector de 
Tensenyament, i per això ha procurât i procura que es co-
breixin totes les necessítats que hl hagín. Està ciar que no 
s'ha fet tot, però no podem oblidar que hi ha també altres 
serveis per atendre, i voler-ho fet tot de cop resulta impos-
sible. Seria necessari comptar amb un pressupost molt més 
elevat. 

—Es pot lograr alguna cosa més del que disposem ac-
tualment, o bé aquest poblé està obligat a continuar en 
aquesta iínia degut a la seva limitada població? 

—Naturalment que pot aconsseguir-se més, però sempre 
pensant en les possibilitats del nostre pöble. 

Cree que fins avuì s'ha fet bastant, potser més del que en 
algun moment podiem creure, i si ho comparem amb altres 
municipis, encara és més notori el treball realltzat. 

Tenim de proposar-nos de fer per al pöble tot el que cal-
gui, però no podem caure en aspiraclons que no ens corres-
ponen. Pensar en tenir unes escoles amb una cabuda sufi-
cient per a poguer acollir a tots eis nens que iii iia ara i eis 
que poden haver-hi dintre uns anys, i tot l'equipament i mes-
tres qeu facin falta, ja és esperar més, no? 

—Ära, cada vegada més, sembla que hi ha la tendència 
d'agrupar les escoles totes en un mateix Hoc, î no pas una 
escola en un barri i una altra en un altre barri. Jo penso que 
les dues maneres deuen tenir les seves avantatges i les 
seves pegues. Què és millor? 

—Mira, si el sistema d'ensenyament fos el mateix que fa 
uns anys, et diria que sens dubte una escola a cada barri és 
millor, ja que aixi eis alumnes no tindrien necessitai de des-
plaçar-se d'un Hoc a l'altre, amb tots eis inconvénients que 
això comporta, però el sistema ha canviat. Si tenim present 
que a General Bàsica hi ha vuit cursos, que a cada barrì hi 
ha nens de totes les edats, per tant per a tots eis cursos, 
i que és utòpic pensar en crear vuit aules per barri i tots 
eis serveis corresponents, estic convençut de l'avantatge 
que presuposa una unificació d'aules, tant per ais alumnes 
com per ais mestres. 

—Tenint en compte el nombre d'alumnes i el de mestres, 
surt a un terme mig de trenta a trenta-cinc alumnes per 
mestre. En quant a material pedagogie ja se sap que sempre 
en falta, però sembla que el més necessari també es posseix. 
Aquest any és el primer que en les nostres escoles s'im-
parteix el vuitè curs, o sigui Túltim de l'ensenyança bàsica 
segone la nova Ilei. 

Aquests nens de vuitè haurien d'obtenir el t í tol de Graduai 
Escolar o almenys el Certif icat d'Estudis. El primer per poder 
continuar estudiant i el segon per continuar solament dintre 
de la Formació Professional. 

Amb tot això vull dir que eis alumnes dei nostre pöble 
haurien de sortir del vuitè, sino més elevats, almenys s i a la 
mateixa altura que eis alumnes de les escoles de Granollers. 
Ara bé, si succeia que es quedessin més enrera, aleshores, 
què fallaría?, eis alumnes?.,., eis mestres?..., eis pares?..., 
l'organització en conjunt?..., eis medís?... 

—És una pregunta molt concreta, però la resposta no li 
veig tant. 

Primer, no crec que eis alumnes de Santa Eulalia tinguin 
una capacitat d'assimüació de matèries inferior ais de les es-
coles de Granollers; segon, eis coneixements deis mestres 
poden influir, però seria poc objectlu si volgués jutjar fins 
on arriben eis que posseeixen eis nostres ensenyants. Grec 
que deu haver-hi una diferèncîa en el mètode que eis cal 
seguir ara i el que feien abans, pel que possiblement eis 
costi una mica més; tercer, en quant als pares, no crec que 
tinguin un paper molt fonamentaì en aquest canvi, dones l'a-

juda o coHaboració que poden donar als seus filis, tenia de 
ser igual abans que ara, pel seu interés; l'organització de 
conjunt?, no ho sé, podria tenir-hì un gran pes ì, finaiment, 
eis medis?, crec que hi contribuirien. 

De totes maneres, crec que seria una cosa més global que 
la de fer-ne culpable un sol sector deis que has assenya-
lat, no et sembla? * 

—L'autocar s'està quedant petit, no es pot allargar una 
mica per davant o per darrera? 

—Hi posarem un remóle. Parlant seriosament, haig de dir 
que realment és un problema això del transport, actualment 
sort n'hi ha que eis vailets, de la seva manera, es fiquen per 
tot arreu —pregunteu-ho al xòfer—, ja que si no seria im-
possible poguer portar-los tots i arribar a les hores a casa » 
o a classe. 

Està previst per al proper curs, comprar un altre vehicle 
de 55 places. 

—Sembla que últimament s'ha adquírit un bon tros de ter-
reny prop de les escoles del Ríeral. Vol dir això que un dia 
es poden ampliar aquelles escoles, o solament aquests ter-
renys podran servir per zones esportives? 

—La intendo és que puguí haver-n'hi per tot. Son uns qua-
tre-cents mil pams eis que disposará l'Ajuntament, que afe-
gits als que hi ha ara, poden donar per a bastant. En prin-
cipi s'ha fet per poguer ampliar les escoles, però no ho eo-
briran pas tot. 

—Segons el Sr. Inspector en la visita que ens va fer no fa 
pas moits dies, digué entre altres coses, que el pròxim any 
si voliem plaça pel vuitè curs, faltava una altra aula. Se 
li contesta que endavant, ja que per l'aula no s'havia de 
quedar. Continua ferma aquesta posició? 

—Si, continua en peu, i ja s'han fet alguns tràmits. Et diré 
més, no sé sí pel proper curs podrá ser una realitat, però 
el Ministeri d'Educació ha accedit a la petició que va fer-li 
l'Ajuntament per poguer fer tres aules noves en el grup 
escolar del Rieral. Així es portarla a terme el projecte d'uni- ( 
ficació d'aules i es cobriria la falta d'una d'elles que hi ha 
ara. Les cinc que ja están construides servirien pels primers 
cursos i les tres noves per ai 6è, 7è i 8è curs. A més de les 
aules, es faran unes altres dependències per poguer fer-hi 
altres activitats (laboratori de ciències, biblioteca, etc.). 

—Si l 'Ajuntament voi afrontar tots eis gastos que suposa 
l'ensenyament i eis seus derivats, és de suposar que una i 
bona part del seu pressupost anual l'haurà de dedicar per 
aquest motiu. No hi ha medis per aconseguir ajuda a més 
altes esferes? 

—Seria impossible portar a terme tot i'esmentat, si no po-
guéssim comptar amb alguna ajuda. Nosaltres comptem que 
se'ns concedirà una subvenció, o bé del Ministeri d'Educació 
0 de la Diputació Provincial, dones aquesta última entitat 
darrerament ha establert un conveni amb el Ministeri per 
finaiitats d'aquest tipus. 

—Hi ha forces trobades entre Ajuntament i eis mestres i 
un dîàieg prou obert i franc com per a comprendre's mùtua-
ment? Die això perqué eis mestres a vegades donen a enten-
dre que hi ha una certa fredor per les dues bandes. 

—No hi ha unes trobades périodiques establertes, però 
sempre que ha ealgut s'han fet. No sé si seria necessari rea-
litzar-les. 

Pel que respecta a aquest diàleg obert i franc que dius, és 
fins a cert punì veritat que no existeix. No veig massa dar 
a què és degut, però, sincerament, crec que no tota la culpa 
és de l'Ajuntament. ' 

—Sembla que hi ha alguns pares que també están dispo-
sats a collaborar dins les seves possibilitats, amb l'Ajunta-
ment i eis mestres. Tot i que eis mestres no es cansen de 
repetir que falta collaboració deis pares. No sé fins a quin 
punt hauria d'arribar aquesta collaboració perqué eis mestres 
no tinguessin motiu de queixa. 

—Em consta que una colla de pares volen crear una as- ' 
sociació precisament per aquest fi. Això ja és una mostra de 
l'interès que uns quants tenen per coHaborar, no crec que 
ho facin perqué sí. És dar que en resten molts més que se'n 
desinteressen, però em sembla que és perqué mai hi han 
vist la necessitat de fer-ho. Deu ser una mica feina deis 
mestres conscienciar aquests pares, ja que ells són eis que 
més han pogut veure la conveniència de portar una tasca 
conjunta pares-ensenyants, i també són eis que, en certa 
manera, han de marcar la pauta en aquest treball de coHa-
boració. 

—^Tindran eis parvularls, malgrat les dificultats en que ea 
troben, una continu'ítat? 

—Deuen tenir-la. Tots sabem que l'ensenyança pre-escolar 
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